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［摘 要］ 本文以美国麻省理工学院教授平克的“语言本能“ 学说为理论依据，提出了 “人

本教学思想”。文章分析了在 “人本教学思想” 指导下对外汉语教学的原则、教学方法、教师和学

生的角色认定、教材及测试的特征和作用等方面的问题。在具体的教学实践中，作者以 “ 把 “ 结

构的学习为例，提出了 ”句式练习法” 。试验表明，与传统的句法练习方式比较，以“ 自然语境 ”、
“语义提示 ”等为特征的＂句式练习法” 可以更为有效地减少学生 “把 “ 结构的语法偏误。
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[Abstract] Inspired. by the development of linguistic-ideology, advanced by Steven Pinker, 

professor from Massachusetts Institute of Technology, this paper features a humanistic teaching 

proposition, under which the author analyzes the theoretical principles of second language 

teaching, teaching approach, the role identity of teachers and students during learning, the 

function of textbook and language test, etc.. Discovering the fact that interlingual sentences with 

correct syntactic structures make up the greatest proportion of all grammar errors, this article 

introduces a practice aimed to eliminate and reduce this type of error and improve student's 

performance in choosing sentence patterns correctly. This teaching practice, called ”句式练习法”

is implemented under the guidance of the humanistic teaching approach and uses an example of 

learning the structure of “把“ .
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“

学说对语言教学法的启示

平克(Steven Pinker)是美国麻省理工学院教授、认知神经科学中心主任。 在他的代表

著作《语言本能》一 书中，平克介绍了
“

语言本能
“

学说，其中的几个重要概念如下：
“

语言本能
“

，平克认为语言是人类的一个
“

心理的器官(psychological faculty)“

，或称作

本能(instinct)，比如蜘蛛天生会结网，是因为蜘蛛的大脑给予了它结网的冲动与完成结网

的能力。 人类大脑有专门负责实现语言本能的神经回路，使得我们可以轻松自然地拥有这

个能力，就如同我们拥有记忆的能力一样。
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